
سخنگوی وزارت امور خارجه:

آمریکا باید قدردان اقدام مشروع ایران باشد
 تعلق کشتی توقیف شده در تنگه هرمز به 

رژیم صهیونیستی محرز است

سخنگوی وزارت امور خارجه در ارتباط با عملیات شنبه 
ایران یک  کرد:  رژیم صهیونسیتی اظهار  ایران علیه  شب 
قدرت مقتدر و امنیت آفرین است. ناصر کنعانی با بیان اینکه 
حمله به برخی از مقرهای نظامی رژیم صهیونیستی در اراضی 
اشغالی در راستای اعمال حق ذاتی ایران برای دفاع از خود در 
راستای دفاع مشروع صورت گرفت، گفت: ایران در این زمینه 
مسئولانه عمل کرد و پیش از اقدام نظامی، هشدارهای لازم را به 
روش های دیپلماتیک داده بود. وی با بیان اینکه اقدام ایران 
ضروری و متناسب بود و اهداف نظامی مورد هدف قرار گرفت، 
بیان داشت: انتظار این است که دولت آمریکا، رفتار مسئولانه، 
کنش مشروع و متناسب ایران را مورد توجه قرار دهد  دقیق و وا
و به جای اتخاذ رویکرد غیرمسئولانه و انتخاب الفاظ نامناسب، 
قدردان اقدام منطقی، مشروع، متناسب و توأم با مسئولیت 
ایران باشد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی گفت: توصیه ما به 
همه حامیان رژیم صهیونیستی این است که قدردان اقدام 
مسئولانه و متناسب ایران باشند و به جای انتخاب الفاظ 
نامناسب در ارتباط با ایران، رژیم غاصب صهیونیستی را از 
انجام شرارت های بیشتر که تبعات آن بیشتر از همه دامنگیر 
این رژیم خواهد بود، بر حذر دارند. کنعانی همچنین در مورد 
انتشار برخی از اخبار در ارتباط با مشارکت کشور اردن در 
رهگیری موشک های ایران و همچنین احضار کاردار ایران به 
وزارت خارجه این کشور خاطرنشان کرد: من خبر احضار کاردار 
کنش به  ایران را دریافت کردم، اعلام کردند که این موضوع در وا
خبرهایی بوده که برخی از منابع خبری در ارتباط با اردن و احیانا 
نقش اردن در رهگیری برخی از پرتاب های ایران به سمت اراضی 
اشغالی منتشر کرده اند. کنعانی افزود: من در جایگاهی نیستم 
که نقش اردن را در رهگیری این پرتاب ها تایید و یا تکذیب کنم 
و این یک موضوع نظامی است که مقامات مربوطه باید در 
مورد آن اظهارنظر کنند. این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی 
ایران با بیان اینکه تهران نسبت به حفظ ثبات و امنیت منطقه 
متعهدانه عمل کرده است، اظهارکرد: اردن از جمله کشورهایی 
است که در طول این سال ها از ناحیه اقدامات جنایت آمیز رژیم 
صهیونیستی متاثر بوده است و شایسته است که اقدام مشروع 
ایران در تنبیه متجاوز مورد حمایت و تایید کشورهای جهان از 
کید  جمله کشورهای منطقه و عربی و اسلامی قرار بگیرد. وی تا
کرد: روابط ما با اردن دوستانه است و در طول ماه های گذشته، 
کشور وجود داشته  تماس های مستمری بین مقامات دو 
است و گفت وگوهای بسیار خوبی بین وزرای امور خارجه دو 
کشور در خصوص نحوه مقابله با اقدامات جنایتکارانه رژیم 
صهیونیستی انجام شده است. سخنگوی وزارت خارجه در 
مورد نشست یکشنبه شب شورای امنیت سازمان ملل در مورد 
پاسخ ایران به حمله رژیم صهیونیستی گفت: این نشست فاقد 
دستاورد سیاسی برای رژیم صهیونیستی بود. سخنگوی وزارت 
کستان و خبرهای  امور خارجه در مورد سفر رئیس جمهور به پا
کستانی  منتشر شده در مورد این سفر از سوی رسانه های پا
کستانی برای سفر آقای  ادامه داد: دعوت قبلی از طرف پا
رئیس جمهور به این کشور وجود دارد. توافق برای انجام این 
سفر وجود دارد و زمینه سازی برای انجام آن در حال انجام است 
و ان شاءا... تاریخ قطعی انجام این سفر از سوی نهاد ریاست 
جمهوری به اطلاع افکار عمومی رسانده خواهد شد. کنعانی در 
مورد زمان سفر گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به تهران گفت: من اطلاعی در مورد این سفر و برنامه سفر ایشان 
ندارم و سازمان انرژی اتمی در جریان این کار هستند. وی ادامه 
داد: در چارچوب همکاری هایی که بین ایران و آژانس وجود 
دارد و رایزنی هایی که صورت می گیرد، سفر مدیر کل به تهران 
نیز می تواند انجام شود. وی همچنین در ارتباط با اظهارات 
اخیر گروسی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی در ارتباط 
با فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران و موضوع برجام و 
ادعای او مبنی بر اینکه برجام مرده است، خاطرنشان کرد: اخیرا 
مصاحبه های آقای گروسی کمی زیاد شده است و در آن رگه های 
اظهارنظرهای سیاسی بیشتر از رگه های فنی و تخصصی است 
و قطعا اینگونه اظهارات کمکی به برجام نمی کند. وی گفت: 
برجام ساز و کارهای خاص خود را دارد. سخنگوی وزارت خارجه 
جمهوری اسلامی ایران همچنین در پاسخ به سوالی در ارتباط 
با توقیف یک کشتی از سوی ایران طی روزهای گذشته در تنگه 
هرمز اظهار کرد: ایران در چارچوب صیانت از منافع ملی خود، 
طبیعتا کلیه ترددها در تنگه راهبردی هرمز را مورد توجه قرار 
کمیت خود در این حوزه جلوگیری می کند.  می دهد و از نقض حا
وی ادامه داد: ایران در عین حال متعهد به آزادی کشتیرانی 
مبتنی بر قوانین و مقررات بین المللی بوده و همواره در این 
چارچوب عمل کرده است و در واقع حافظ آزادی کشیرانی بر 
اساس قوانین و مقررات بین المللی بوده و هست. این دیپلمات 
ارشد جمهوری اسلامی ایران افزود: بر اساس اطلاعاتی که من 
در این مرحله دارم تعلق این کشتی به رژیم صهیونیستی محرز 
است البته این موضوع و بررسی ابعاد آن در مراجع ذی صلاح 

مربوطه انجام می شود.

   آمریکا تلاش داشت تا مانع اقدام مشروع ایران در 
پاسخ به رژیم صهیونیستی شود

کنعانی با بیان اینکه ایران اعلام کرد که دولت آمریکا در مورد 
جنایت انجام شده از سوی رژیم صهیونیستی مسئول است 
گر چراغ سبز آمریکا نبود رژیم صهیونیستی شجاعت اقدام  و ا
علیه کنسولگری ایران را نداشت، افزود: متعاقب جدی شدن 
تهران و تصمیم قاطع ایران بعد از اتمام حجت با طرف های 
ذیربط و پس از اعلام تصمیم ایران به طرف های بین المللی، 
دولت آمریکا جدی تر از گذشته وارد شد که مانع اقدام مشروع 
ایران در پاسخ به رژیم صهیونیستی شود و تبادل پیام ها در 
این چارچوب بود. کنعانی با بیان اینکه آمریکا باید مسئولیت 
خود را می پذیرفت و یا اقدام بازدارنده ای برای جلوگیری از 
تکرار اینگونه جنایت ها از سوی رژیم صهیونیستی انجام 
می داد ولی در این راستا عمل نکرد، اظهارکرد: هیچ توافقی 
بین ما و هیچ طرف دیگری برای اقدام در این زمینه انجام 
نشد و چنین چیزی معنا و مفهوم ندارد. جمهوری اسلامی 
ایران بر اساس قوانین بین المللی و در چارچوب حقوق ذاتی 
خود عمل کرد و برای اعمال حقوق ذاتی خود از هیچ طرفی 
اجازه نمی گیرد و خود را ملزم به توافق با هیچ طرفی نمی داند.

آرمان ملی– مطهره شفیعی: مسجد از قدیم الایام از احترام 
و  جایگاه ویژ ه ای برخوردار بوده و هست. مردم کشورمان علاوه 
بر حضور در نماز جماعت  به دلایل دیگری مانند همکاری 
برای کمک به نیازمندان و حتی بهبود شرایط منطقه ای در 
مسجد به دور هم جمع می شوند، بنابراین زیرسوال بردن 
ساخت مسجد برای هیچ فرد و گروهی در کشور قابل قبول 
نیست، اما این اقدام نیازمند در نظرگرفتن شرایط  منطقه ای 
است که درصدد ساخت مسجد در آن هستند. ساخت مسجد 
در پارک قیطریه از چندی قبل به یکی از موضوعات مورد بحث 
تبدیل شده است. »جوان« از جواد سعیدی نژاد، داماد و وصی 
مرحوم محتشمی پور صاحب زمینی که درصدد ساخت مسجد 
در آن هستند، سوال کرده که: »گفته می شود که زمستان ۱۴۰۲ 
شهرداری تهران تصمیم به ساخت مسجد در پارک قیطریه 
گرفته  است. شما این موضوع را تأیید می کنید؟ سعیدی نژاد 
، این تصمیم در تاریخ ۱۷ مهر ۱۴۰۱ در شورایی  پاسخ داد:»خیر
که تشکیل شده  بود، گرفته شد. در این شورا ۱۴ نفر حضور 
کانی، شهردار تهران به عنوان رئیس شورا در  داشتند؛ آقای زا
آن حضور داشت.« بنابراین نمی توان سهمی برای شهرداری 
قائل نبود. از سوی دیگر فخرالسادات محتشمی پور در مورد 
حواشی پیش آمده پیرامون احداث مسجد در پارک قیطریه و 
اینکه گفته می شود قرار است با پولی که پدر او وصیت کرده، این 
اقدام انجام شود، نوشت: »به عنوان یکی از وراث مرحوم پدر 
عزیزم که در زندگی اهل کار خیر بود و برای پس از درگذشتش 
نیز وصیت کرده بود با بخشی از اموالش مسجدی احداث شود 
اعلام می کنم اقدام صورت گرفته توسط وصی به هیچ وجه با 
مشورت و موافقت ما صورت نپذیرفته است و این کار را که مخل 
مصالح و منافع عمومی است قطعا خیر نمی دانیم.« اما برخی 
بدون درنظرگرفتن عدم تمایل برخی وراث به ساخت مسجد 
کانی هم هر بار بیش از  در قیطریه بر ساخت آن اصرار دارند. زا
گذشته بدون در نظرگرفتن این موضوعات بر ساخت مسجد 

در قیطریه اصرار دارد. منتقدان ساخت مسجد در قیطریه 
گلایه دارند که بدون توجه به دلایل مخالفت شان، متهم به 
بی توجهی به ارزش های دینی می شوند. از سوی دیگر برخی از 
این بحث به نفع خودشان بهره می برند و تلاش می کنند چنین 
القا کنند که توجه  خودشان به ارزش های دینی بیش ازدیگران 
است. همه شهرداران تهران پس از انقلاب به مقوله ساخت 
کانی یک پا دارد  غ زا مسجد توجه زیادی داشتند. در نهایت مر
و می گوید: »یک ساختمان قدیمی را به مسجد بدل می کنند 
و به اقتضای نیاز پارک، سایر ظرفیت ها هم دیده شده است 
و بنابراین هیاهوها بر سر هیچ است. چیزهای عجیبی گفته 
می شود که ما هم تعجب می کنیم. آنجا یک ساختمان روشویی 
است که بدون قطع درخت به یک مکان قابل استفاده و خوب 

بدل می شود.«

    3 شهردار قبلی مخالفند
روز گذشته پیروز جناچی، شهردار سابق تهران به اصرار 
کنش نشان داد  کانی برای ساخت مسجد در پارک قیطریه وا زا
و نوشت: »مسجدسازی کار مردم است و شهرداری باید این 
کار را تسهیل کند. بعضی از مناطق در تهران وجود دارند که 
کم نفر در هکتار یا واحد مسکونی در هکتار آنجا  به شدت ترا
بالاست. ممکن است این مناطق مسجد هم نداشته باشند. 
آنجا باید مسجد ساخته شود. اما شهرداری باید آنجا کمک 
کند نه اینکه خودش اقدام کند. مردم به اندازه کافی اهتمام 
دارند. همه مساجد قدیمی شهر تهران توسط واقفین مردم 
ساخته شده اند. کسی که چنین هزینه ای را بر مدیریت شهر 
و کشور تحمیل می کند و بر این ایده یعنی ساخت مسجد در 
قیطریه اصرار می کند، می خواهد بگوید ما خیلی دیندار هستیم 
و همه هزینه ها را تقبل می کنیم. هر جایی که شهرداری تهران 
برای کمک به مردم وارد شده موفق بوده است. در مساله 
کن  مسجد اساسا در تاریخ و فرهنگ ایران، ساخت این اما

به عهده مردم بوده است. یعنی مردم وقف کرده یا برای کار 
خیر اقدام کرده اند. اما وقتی شهرداری در تقابل با خواست 
گر ما شهر را بر مدار  مردم قرار گرفته، شکست خورده است. ا
بی قانونی بگذاریم، سنگ روی سنگ بند نمی شود.« البته 
کنش نشان  او تنها شهردار سابقی نبود که به این موضوع وا
داد. غلامحسین کرباسچی، شهردار اسبق تهران هم اینگونه 
مخالفت خودش را با ساخت مسجد در پارک قیطریه نشان 
له،  داد: »در زمان شهردار بودن من، در بوستان هایی مانند لا
نمازخانه ای با معماری خاص ساخته شد؛ هدف هم این 
که مسجد با  نبود که داخل پارک ها مسجد ساخته شود، چرا
کارکردی که دارد، با فضای سبز بوستان ها و رفت وآمد افراد، 
کثر  تناسبی ندارد. نمازخانه هایی که آن دوره ساخته شد، حدا
۵۰ تا ۱۰۰ متر بود و فضای زیادی نمی گرفت. البته به طور دقیق 
نمی دانم که مساحت مسجدی که قرار است در پارک قیطریه 
گر در حد یک نمازخانه باشد، بحثی  ساخته شود چقدر است، ا
ندارد، اما فکر می کنم در ساختمان امیرکبیر پارک قیطریه، 
گر هدف ایجاد  فضایی به عنوان نمازخانه وجود داشته باشد، ا
چنین فضایی است می توانند همان مکان را در نظر بگیرند 
و در اختیار افراد قرار دهند تا نماز بخوانند. اما اینکه در یک 
بوستان به عنوان مکان عمومی، مسجد با کاربرد های خاص 
خودش ازجمله پایگاه، فعالیت های تجاری و... ساخته شود، 
متناسب با وضعیت پارک نیست. به هرحال برنامه هایی که در 
مساجد در نظر گرفته می شود، با شرایط پارک ها سازگار نیست.« 
اولین شهردار تهران هم مخالف ساخت مسجد در پارک قیطریه 
است. محمد توسلی، اولین شهردار تهران بعد از انقلاب در 
شبکه ایکس)توئیت( نوشت: »تصمیم احداث مسجد در 
پارک قیطریه، نقض هدف مالک باغی است که درسال ۵۸ آن 
را برای احداث پارک به شهرداری اهدا کرده و درهمین راستا 
پارک طراحی، اجرا و دراختیار شهروندان قرار گرفت. این تصمیم 

شهردار، نقض هدف واقف و حقوق شهروندی است.«
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آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید کمتر کسی فکرش را 
می کرد مجلس یازدهمی که کسر قابل توجهی از نمایندگانش 
در زمان انتخابات به رئیس جمهور مستقر نامه نوشتند 
تا در انتخابات حضور یابد و اینگونه حمایت خود را از وی 
اعلام کردند، امروز با گذشت قریب به 3 سال از روی کارآمدن 
گر نگاهی  دولت با همین دولت به مشکل بخورند. چنانکه ا
به مناسبات دولت و مجلس بیندازیم به اختلاف نظر میان 
این دو قوه در حوزه های مختلف به خصوص در ماجرای 
برخی استیضاح ها و برکناری ها پی می بریم. ماجرای افزایش 
روزافزون قیمت ارز و سکه نیز داستان امروز و دیروز نیست و 
همیشه بوده است. اما انتقادی که نمایندگان نیز بر دولت 
وارد می کنند عدم مدیریت و کنترل است و از همین رو است 
که برخی صحبت از تغییرات در تیم اقتصادی دولت می کنند. 
حال اینکه باید دید در یکماه و اندی مدت باقی مانده از عمر 
کنان بهارستان  مجلس یازدهم تعاملات پاستورنشینان با سا

چگونه پیش خواهد رفت. 

   نارضایتی ارزی به مجلس رسید
گرچه دولت به ویژه رئیس جمهور در ابتدای راه وعده  های 
بسیاری از جمله در خصوص نصف و سپس تک رقمی کردن 
تورم، کاهش و تک نرخی کردن قیمت ارز و بهبود شرایط 
اقتصادی به جامعه می داد، اما گذشت زمان نشان داد که این 
حرف ها صرفا در حد همان وعده باقی مانده و قیمت ارز و سکه 
و شرایط اقتصادی و معیشتی جامعه نشان می دهد که دولت 
نتوانسته آنطور که باید کاری در کنترل بازار از پیش ببرد. جالب 
اینکه برخلاف دولت دوازدهم حسن روحانی که با معضلات و 
مشکلات فراوانی از جمله کرونا، خارج شدن آمریکا از برجام و 
اعمال تحریم های یکجانبه و اتفاقات آبان و اسفند 9۸ روبه رو 
بود که همگی باعث فشار بر دولت و محدودیت عملکرد می شد 
اما نهایتا و با یک حساب سرانگشتی، دولت روحانی دلار را در 
سال 9۲ در محدوده قیمتی 3۲۰۰ تومانی تحویل گرفت و در 
سال ۱۴۰۰ در کانال ۲3 هزارتومان تحویل دولت رئیسی داد، 
اما دولت رئیسی با اینکه شرایط نسبت به دولت قبل برایش 
مهیا تر بود و با روی کارآمدن »بایدن« وضعیت بین المللی 
برای احیای برجام نیز فراهم بود دلار ۲3۷۰۰ تومان را تحویل 
گرفت و امروز در آستانه سومین سال عملکردی دولت سیزدهم 

دلار در کانال 6۴ هزار تومان قرار دارد. این در حالی است که 
این لجام گسیختگی و سیر صعودی قیمت ارز و سکه جدای 
از جامعه صدای مجلس همراه دولت را نیز در آورده است. 
کنش به  چنانکه اخیرا نماینده دشتستان در مجلس در وا
گرانی روزافزون نرخ ارز و سکه گفته بود:»مسئولان کشور، به ویژه 
در قوای سه گانه و به خصوص قوه مجریه با پرهیز از کار های 
تبلیغاتی بر حل مسائل مردم متمرکز شوند؛ این بهترین پاسخ 
به دشمن است. ما هم به عنوان نمایندگان مردم، اولا حامی 
دولت هستیم، ثانیا بهترین کمک را به دولت در مقطع فعلی 
انتقادات سازنده و تلاش برای رفع مشکلات و آسیب های آن 
می دانیم.« ابراهیم رضایی، اظهارکرده بود: »پیش از این هم 
بار ها گفتند و گفتیم، فرماندهی اقتصادی دولت نیاز به اصلاح 
و ترمیم دارد؛ اما توجهی نشد و نتیجه آن دلار 6۵ هزار تومانی 
گر به  کید می کنیم که ا است. امروز همان حرف ها را تکرار و تأ
سخنان کارشناسان و دلسوزان توجه نشود، منتظر دلار  با 
قیمت ها بالاتر هم باشیم. برادران مدیر و مسئول، این ملت، 
ولی نعمت ما هستند، مراقب باشید از دست نروند.« این نشان 
می دهد که مجلسی ها نیز از نوع مدیریت دولت در بحث ارز و 
سکه چندان رضایتی ندارند و مطابق بسیاری از کارشناسان 
آنها نیز به این نتیجه رسیده اند که تیم اقتصادی دولت نیاز 
به ترمیم، فکر و روح تازه دارد تا بتواند انسجام و راندمان کاری 
بالاتری را تجربه کند. البته این امری طبیعی است که مجالس 
در ماه های پایانی با دولت ها به اختلاف و مشکل بخورند. 
چنانکه نمایندگان مجلس یازدهم نیز بارها به مساله لزوم تغییر 
کید داشته اند. امری که دولت آن را بر  در تیم اقتصادی دولت تا
نتابیده است. اما چقدر بهتر بود که دولت برای ارزیابی کار خود 
هم شده از ۴ اقتصاددان و اهل فن دعوت می کرد تا عملکردش 
را ارزیابی کنند و راهکارهایی برای حل مشکلات اقتصادی از 
گر هم رأی  جمله افزایش لجام گسیخته ارز و سکه ارائه کنند و ا
بر این بود که باید تغییراتی در تیم اقتصادی دولت رقم بخورد 

دولت این تغییرات را با آغوش باز پذیرا باشد. 

کنش دولت     وا
پس از انتقادات و اظهارنظر برخی نمایندگان در خصوص 
شرایط اقتصادی، نوسانات قیمت ارز و همچنین بحث تغییر 
در تیم اقتصادی دولت و وزیر اقتصاد روابط عمومی معاونت 

پارلمانی رئیس  دولت سیزدهم به اینگونه اظهارنظرات 
پاسخ داد. در این اطلاعیه آمده است: طی روزهای گذشته و 
همزمان با تشدید نوسانات ارزی در بازار که ناشی از افزایش 
بهای جهانی طلا و تحولات نظامی منطقه بود متأسفانه 
چند نفر از نمایندگان مجلس، اظهارنظرها و تحلیل های 
غیرکارشناسی و شتاب زده ای درباره وضعیت اقتصادی و 
نرخ ارز داشتند که چه بسا برخلاف خواست آنان می توانست 
بر التهاب بازار ارز بیفزاید. در همین زمینه نماینده ای که 
تجربه عضویت در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
کرد: »منتظر  را دارد در اظهارنظری تعجب برانگیز بیان 
دلار ۱۰۰ هزار تومانی باشید«! طرفه آنکه ایشان سابقه کار 
رسانه ای هم دارد و عجیب است که از اثر سوء چنین اظهارات 
گاهی  نسنجیده ای به لحاظ رسانه ای، سیاسی و اقتصادی آ
گاهی  نداشته باشد، قطعا بیان چنین گزاره ای را ناشی از آ
به تبعات آن نمی دانیم و بر خبط سیاسی حمل می کنیم. 
در بخشی از این اطلاعیه آمده است: سخنان دو نماینده 
خ های کاذب  دیگر در کمیسیون کشاورزی مبنی بر اعلام نر
و نجومی برای دلار در ماه های آینده ضمن اینکه خلاف 
پیش بینی های کارشناسان اقتصادی و اعلام نظر صریح 
خ ارز  مدیران بانک مرکزی است، به نوعی سیگنال برای نر
محسوب می شود که می تواند به التهاب در بازار ارز بینجامد 
و اقدامی غیرحرفه ای و غیرمسئولانه است. نشانه آنکه این 
اظهارات بازتاب وسیعی در رسانه های مخالف دولت و نظام 
داشته است و به مستمسکی برای دامن زدن به نوسانات 
قیمتی این رسانه ها تبدیل شده است. این تحلیل ها و 
چنین دیدگاهی بی توجهی به عوامل روانی تشدید قیمت ارز 
و شرایط خاص منطقه است. ایشان همچنین در اظهارنظر 
دیگری خواستار برکناری وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی 
شده است که ابراز چنین سخنی نیز در شرایط جنگ ترکیبی 
و اقتصادی مانند آن است که در عملیات نظامی، فرمانده 
میدانی تضعیف و تخریب شود! بنابراین در شرایط کنونی 
بهتر است چنین عزیزانی در اظهارات خود محتاطانه عمل 
کنند، چرا که هر اظهارنظر غیرکارشناسی و نسنجیده ای با 
بزرگ نمایی رسانه های مغرض خارجی و داخلی می تواند 
تأثیرات منفی هرچند اندک بر بازار ارز داشته باشد و این 

موضوع می تواند برای اقتصاد کشور زیان بار باشد. 

کنش دولت به نمایندگان معترض به افزایش قیمت دلار و سکه را بررسی می کند »آرمان ملی«  وا

تقابل پاستور و بهارستان
      معاونت پارلمانی دولت:  اظهارات برخی نمایندگان غیرحرفه ای و غیرمسئولانه است

اساتید دانشگاه آزاد باید به کشف 
حجاب  کنندگان تذکر دهند 

اساتید وارد گود برخورد با 
بدحجابی شدند!

کنایه روزنامه صداوسیما به دانشگاه آزاد 
برگزاری  – یاسمین طالقانی:  آرمان ملی 
غ التحصیلی با شیوه های قابل  جشن های فار
تامل در دانشگاه ها سبب شده تا توجهات بیش 
کز آموزشی باشد. این روزها بیش  از گذشته به مرا
کید بر رعایت حجاب می شود که  از همیشه تا
ح نور آخرین نمونه آن بود. همراستا با این  طر
طرح، روز گذشته رئیس کمیته انضباطی مرکزی 
دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی در نامه ای به 
روسای استان ها و واحد ها اعلام کرد: موقتا از ورود 
موارد خاص و هنجارشکنانه در حوزه آراستگی 
به واحد ها جلوگیری شود. فرزاد جهان بین در 
نامه ای به رؤسای استان ها و واحد های ویژه 
گفت: با توجه به اهمیت آراستگی و شئون رفتاری 
و نقش آن در پاسداشت حقوق و آزادی های 
اجتماعی و تضمین کیفیت آموزشی که پیش 
از این نیز بیان شده است موارد زیر جهت اجرا 
ابلاغ می شود: »۱- براساس تبصره ۲ ماده 9 
دستورالعمل آراستگی و شئون فرهنگی و رفتاری 
دانشگاه آزاد اسلامی، موقتا از ورود موارد خاص و 
هنجارشکنانه در حوزه آراستگی که شرح آن اعلام 
شده  است، به واحد جلوگیری کرده و پرونده افراد 
خاطی مستقیما به کمیته انضباطی ارسال گردد.  
۲- کسانی که براساس بند های ۱ تا ۴ ماده 9 همان 
دستورالعمل تذکر گرفته اند و پرونده شان می باید 
به کمیته انضباطی برود، حکم شان مانند فردی 
که عملا  که اصرار بر تخلف دارد، صادر شود چرا
با وجود ۴ مرحله تذکر به این مرحله رسیدند. 
3- ابلاغیه اینجانب به شماره /۸۵۷/۱۱ ص مورخ 
۱۸ خرداد ۱۴۰۲ در خصوص تذکر اساتید به موارد 
کید قرار می گیرد.  کشف حجاب در کلاس مورد تأ
مسئولیت این امور بر عهده رئیس واحد است و با 

هر نوع قصور و تقصیری برخورد می شود.«

   کنایه جام جم به بخشنامه دانشگاه آزاد
کنش رسانه صداوسیما به  نکته قابل تامل وا
این موضوع بود. »جام جم« نوشت: »در بخشنامه 
دانشگاه آزاد آمده که پرونده افراد خاطی مستقیما 
همچنین  گردد.  ارسال  انضباطی  کمیته  به 
بخشنامه مذکور دارای بندهای متعددی است 
که ذکر آن ها در اینجا نمی گنجد. سوال اینجاست 
که روزنامه وابسته به دانشگاه آزاد که به همراه 
جریان تندرو اصلاح طلب در صف مقدم رویارویی 
با مبارزه با بدحجابی قرار دارد چگونه می خواهد 
این تناقض را پاسخ دهد؟! پس از اغتشاشات 
سال گذشته شاهد کشف حجاب سازمان یافته و 
حتی حضور نیمه برهنه و عریان مدعیان ولنگاری 
کن و معابر عمومی کشور و دانشگاه ها  در اما
به ویژه دانشگاه آزاد اسلامی هستیم که جدای از 
شکستن حدود الهی باعث ناراحتی شدید جامعه 
و متدینین گشته است، ارگان رسمی دانشگاه آزاد! 
برخلاف نظر جامعه و رهبر انقلاب مبنی بر وظیفه 
دانستن حکومت اسلامی در حفظ حدود شرعی، 
همنوا با رسانه های ضدانقلاب، حمله به تحرکات 
فراجا و گروه های مردمی امر به معروف در راستای 
اعمال قانون و برخورد با هنجارشکنی را در دستور 
کار خود قرار داده است! و مدت هاست با هرگونه 
طرح در مورد حجاب مخالف است و البته هیچ 
طرح جایگزینی نیز ارائه نداده است. فقط برای 
مخالف خوانی و چشمک زدن به ضدانقلاب در 
مسیری غیر قابل بازگشت حرکت می کند. حال 
باید دید این بخشنامه دانشگاه آزاد مثل سایر 
فعالیت هایش در حوزه علمی نمادین است! یا 
قرار است واقعا برخورد کند. از آن سو نیز باید دید 
روزنامه ای که با پول دانشجویان اداره می شود قرار 
است از کنار این طرح که باید مخالفت خود را با آن 
کنش خواهد داشت؟ آیا سکوت  ابراز کند چگونه وا
می کند؟ آیا ماله می کشد یا مخالفت خود را علنا 
گر مخالفت خود را اعلام نکند نفاق  ابراز می کند که ا

این جریان بیش از پیش مشخص خواهد شد.« 

 اعتماد دانشگاه های دولتی به دانشجویان
دانشگاه های دولتی اما چنین بخشنامه ای 
را تدوین نکرده اند. مرداد سال گذشته بود که 
کید  معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم با تا
بر اینکه هیچ بخشنامه جدیدی در حوزه حجاب 
و عفاف برای دانشگاه ها تدوین نشده است، 
گفت: دشمن بازی هوشمندانه ای را شروع کرده 
و می خواهد دانشگاه را بزند. نباید تصویر معوج 
رسانه ای از دانشگاه ها را باور و تکثیر کرد. وضعیت 
حجاب در دانشگاه ها از متوسط جامعه بالاتر 
است. عبدالحسین کلانتری اظهار داشت: »مساله 
حجاب و عفاف، مساله درون زای دانشگاه نبود و 
از بیرون به دانشگاه منتقل شد. حدود بهار سال 
۱۴۰۱ هم تحلیلی از مساله حجاب داده بودم. بر 
اساس مبادی و مبانی دینی وضع حجاب در 
جامعه ما وضعیت مطلوبی نیست، اما این مساله 
بیش از اینکه مشکلی عقیدتی باشد، مشکل 
سبک زندگی است و باید در متن مساله سبک 
زندگی آن را فهمید. این مساله برآمده از ساحت 
سبک زندگی بوده و درک آن بسیار مهم است. 
نباید به افرادی که )حجاب( را رعایت نمی کنند، 
به  راحتی برچسب ضددین و بی دین زد. افرادی 
قصد دارند دوقطبی در جامعه پدید آورند و 
پوشش های برآمده از سبک زندگی متفاوت را 
تعبیر به ضدیت با دین کنند و جامعه دیندار را در 
گفته نماند هر  مقابل این امر قرار دهند.« البته نا
کید دارد  دانشگاه دولتی به لزوم رعایت حجاب تا
به عنوان نمونه »نظام نامه اخلاق« در دانشگاه 
تهران نصب شده یا دانشگاه علامه قوانین پوشش 
و شئونات دانشگاهیان را به اطلاع دانشجویان 

رسانده است. 

حناچی: اصرارکنندگان به ساخت مسجد در پارک 
قیطریه می خواهند بگویند ما خیلی دیندار هستیم

توسلی: مسجد در پارک قیطریه، نقض هدف 
مالک باغ است

کرباسچی: ساخت مسجد در قیطریه متناسب با 
وضعیت پارک نیست


